
بــود که شــهید آیت الله رئیســی نیــز به آن دعوت شــده 
به عنــوان  بنــده  ایشــان  فرمایشــات  از  قبــل  بودنــد. 
وزیــر علــوم، تحقیقــات و فنــاوری صحبــت مختصــری 
کــردم . یکــی از نــکات بنــده این بــود که مــا می خواهیم 
آموزش های دانشگاهی مهارت محور باشد، ولی ابزارش 
را نداریم. آموزش های وزارت بهداشت در دانشگاه های 
کــز درمانی و  علــوم پزشــکی مهارت محور اســت، زیرا مرا
بیمارســتان ها را در اختیــار خــود ایــن وزارتخانه اســت. 
اســتاد و دانشــجو هــر دو بــه بالیــن بیمــار می رونــد و 
دانشــجوها پروســه درمــان، عمل هــای جراحــی و... را 
از نزدیــک مشــاهده می کننــد. ولــی بنده به عنــوان وزیر 
علــوم بســترهای لازم را از وزارت صمت، وزارت نفت، راه 
و شهرســازی و ســایر وزارتخانه ها در اختیــار ندارم. این 
وزارتخانه هــا باید دانشــجویان ما را بــرای مهارت آموزی 
و کارورزی و کاربینــی بپذیرند، امکانات رفاهی برایشــان 
کننــد و خلاصــه ایــن دانشــجوها را بــه نحــوی  فراهــم 

تحویل بگیرند، اما من چنین اختیاراتی ندارم.
 شــهید آیــت الله رئیســی بعــد از ایــن صحبت هــا در 
کیــد کردنــد کــه صحبت های  خــلال فرمایشات شــان تأ
وزیر باید عملیاتی شــود. خوشــبختانه بــا همین هدف 
کــه در  در برنامــه توســعه هفتــم حکمــی را قیــد کردیــم 
راســتای مهارت محــور کــردن آموزش های دانشــگاهی، 
وزارت علوم و وزارت بهداشــت بایــد با همکاری یکدیگر 
دســتورالعملی را تهیه کنند که به تصویب هیئت دولت 
برســد و ســپس آموزش های دانشگاهی بر اساس آن به 

سمت مهارت محور شدن پیش برود. 

دغدغه هــای    جــزو  همــواره  نخبــگان  اشــتغال 
مســئولین، به ویژه شهید آیت الله رئیســی بوده است. 
جهــش تولیــدات دانش بنیــان نیــز در همیــن راســتا و 
کلیــد حــل بســیاری از مشــکات اقتصــادی  به عنــوان 
ح می شــود. دولت ســیزدهم در ایــن زمینه  کشــور مطر
چه نقش و اقداماتی را ایفا کرده است؟ می توانید درباره 
اشــتغال  زمینــه  در  دولــت  دســتاوردهای  و  برنامه هــا 

نخبگان و تولیدات دانش بنیان توضیح دهید؟
بنده با توجه به مطالعاتی که داشتم، یکی از ضعف های 
وزارت علــوم را عــدم وجــود معاونت فنــاوری و نوآوری و 
صنــدوق عالــی تحقیقــات و فنــاوری می دانســتم. ایــن 
دو مســئله اولویت هــای بنــده بود کــه بلافاصلــه پس از 
انتصــاب بنده به عنــوان وزیر علوم با همکاری ســازمان 
امــور اداری اســتخدامی کشــور و شــورای عالــی انقــلاب 
فرهنگ، هر دو مورد تأســیس شــد و مقرر شد 60 درصد 
از اعتبــارات دولتــی بــه ایــن صنــدوق تزریــق و صــرف 
تحقیقــات پژوهشــی مــورد قــرارداد بیــن دانشــگاه ها و 

شرکت ها شود. 

تــا قبــل از دولت ســیزدهم پارک های علــم و فناوری و 
کز رشد ذیل معاونت پژوهشی بود که آن هم به دلیل  مرا
گســتردگی نمی توانســت اینهــا را به خوبــی مدیریت کند، 
ولــی خوشــبختانه با تأســیس معاونت فنــاوری و نوآوری 
کــز رشــد  در وزارت علــوم پارک هــای علــم و فنــاوری و مرا
که هســته های فناور، شــرکت های دانش بنیان را شــامل 
می شــوند تحت مدیریت منســجم تری قرار گرفتنــد و در 
طــی 32 ماهــی کــه از دولــت مردمی ســیزدهم گذشــت، 
بیش از 70هزار شــغل در شرکت های دانش بنیان مستقر 
در پارک هــای علــم و فنــاوری ایجــاد شــده اســت. ایجــاد 
شــغل برای فردی که از ســطح بالایی از دانــش برخوردار 
است، سرمایه گذاری بسیار سنگین تری را می طلبد، ولی 
کید داشــتند کــه برای  شــهید آیــت الله رئیســی همواره تأ
اشتغال نخبگان و دانش آموختگان ارشد و دکترا از طریق 
توسعه شرکت های دانش بنیان شغل ایجاد کنید. ایشان 
تقریباً هر ماه یک جلسه را به جامعه دانشگاهیان کشور 
اختصــاص مــی داد که یــا تقدیــر از اســاتید نمونه بــود یا 

جلسه با دانشمندان برتر و یا دانشجویان. 
شورای عالی علوم، تحقیقات و فناوری )عتف( یازده 
ســال بــود که تشــکیل نشــده بود، ولــی در طــول دولت 
ایشــان دو جلســه تشــکیل و مصوبــات بســیار خوبــی 
تنظیم شد. یکی از این مصوبات آیین نامه پژوهشگران 
مستقل بود. تا کنون افرادی که دارای مدرک کارشناسی 
ارشــد یا دکتری بودند، ولــی کارمند دولت نبودند، برای 
کار پژوهشــی مشــکل داشــتند، ولی الان بــا این مصوبه 
یــک خانم خانه دار تحصیل کرده هم می تواند به عنوان 
یک پژوهشــگر مســتقل طرح پژوهشــی بگیرد و مسئله 
بیمه و مالیاتش هم حل شــده اســت. از دیگر مصوبات 
این شورا برای دانشمندان یک درصد بین المللی و ملی 
اســت که طبق آن هر ســال به چهار دانشــجوی دکتری 
و چهار دانشــجوی ارشد ســرانه پژوهشی داده شود. در 
قانــون بودجه ســال 1403 هم یک ردیف ویــژه برای این 

مصوبه اختصاص داده شده است. 

 شهید آیت الله رئیســی از زمانی که رئیس جمهور   
شــدند، تــا زمــان شهادت شــان در زمینــه حل مســائل 
معیشــتی دانشــگاهیان، چــه اقداماتــی انجــام دادند؟ 
زندگــی  و  مالــی  شــرایط  بهبــود  بــه  چگونــه  ایشــان 

دانشجویان می پرداختند؟
مــا در طــی این مــدت تلاش کردیــم تا جایی کــه امکان 
دارد نســبت به این مشــکلات توجه کنیم، ولی گاهی با 
کم مهری هایی هم مواجــه بودیم. به عنوان مثال طبق 
قانون بایستی فوق العاده ویژه یاوران علمی وزارت علوم 

به تصویب می رسید. 
علــوم  وزارت  کارکنــان  بعــد  بــه  ســیزدهم  دولــت  از 

»یاوران علمی« لقب گرفته اند، چون این قشر کمک کار 
هیئــت علمــی هســتند و در دانشــگاه ها نقــش تربیتــی 
دارنــد. ایــن فوق العــاده ویــژه بــرای همــه وزارتخانه هــا 
تصویب شد، ولی برای وزارت علوم، تحقیقات و فناوری 
هنــوز مصوب نشــده و ما پیگیر موضوع هســتیم. حتی 
مــا اعــلام کردیم که حاضریــم این اعتبــار از محل درآمد 
اختصاصــی خــود دانشــگاه ها تأمین شــود که ســازمان 
امــور اداری اســتخدامی کشــور قبول کرد و امیــدوارم در 
بودجه ســال 1403 لحاظ شود. در خصوص مسکن هم 
در تلاش هســتیم تا از طریق قانون جهش مســکن و با 
اســتفاده از زمین هــای اطراف پردیس مشــکل مســکن 
کنیــم.  اعضــای هیئــت علمــی و یــاوران علمــی را حــل 
پایه هــای تشــویقی را برای اعضای هیئــت علمی از 6 به 
60 تا رساندیم و برای یاروان علمی هم مصوب کرده ایم 

که ابلاغ خواهد شد. 

در طــول 32 ماه خدمت شــهید آیت الله رئیســی   
آیا مسئله ای وجود داشــته که بابت آن ایشان به شما 

تذکر جدی داده باشند؟
بــار  یــک  گرفتــم.  جــدی  تذکــر  ایشــان  از  بــار  دو  مــن 
مربوط به بازگشــایی دانشــگاه ها پــس از فروکش کردن 
همه گیری کرونا بود. ولی پس از دو سال و نیم کرونا که 
دانشــگاه ها به صورت مجازی برگزار می شد بسیاری از 
خوابگاه هــای خودگردان خصوصی تغییر کاربری داده 
بودند و مشــکلاتی بر سر راه این مسئله وجود داشت. 
به همین دلیل من تصمیم داشــتم که این بازگشــایی 
بــه شــکل تدریجــی انجــام شــود و مصاحبــه ای هم در 
ایــن زمینــه انجــام داده بــودم، ولــی ایشــان در هیئت 
دولــت تذکــر جدی بــه بنــده دادنــد و گفتنــد می روی 
دوبــاره مصاحبــه می کنــی و حرفــت را پــس می گیــری. 
آمــوزش تحــت هــر شــرایطی دوبــاره بایــد از ســر گرفته 
شود. با آموزش مجازی بچه های مردم و سطح علمی 
کشــور دارد آســیب می بیند. بنابرایــن در اولین فرصت 
بازگشــایی مجدد دانشــگاه ها باید از ســر گرفته شــود و 
گــر هم مشــکلی هســت، من کمکــت می کنــم که حل  ا

شود. ولی نباید به شکل تدریجی انجام شود. 
تذکر دوم هم راجع به گزارشی بود که مرتب در فضای 
مجــازی تحــت عنوان اخراج اســاتید منتشــر می شــد. در 
آن مقطع بنده در ســفر یزد بودم. ایشــان تماس گرفتند 
و بــا جدیت گفتند: »ســریع می آیی تهــران و این موضوع 
را پیگیــری می کنی و توضیح می دهی. برو بررســی کن که 
گر شــده، حتماً  کرده حق کســی ضایع نشــود و ا خدای نا
جبران شــود.« من هم به دنبال دســتور ایشــان ســفرم را 
نیمه تمام گذاشتم و برگشتم و کار را پیگیری کردم. ایشان 
در خصوص عدالت و حق الناس به شدت حساس بودند.

من دو بار از ایشان 
تذکر جدی گرفتم. یک 

بار مربوط به بازگشایی 
دانشگاه ها پس از 

فروکش کردن همه گیری 
کرونا بود. ولی پس از 

دو سال و نیم کرونا که 
دانشگاه ها به صورت 
مجازی برگزار می شد 

بسیاری از خوابگاه های 
خودگردان خصوصی 

تغییر کاربری داده بودند 
و مشکلاتی بر سر راه این 
مسئله وجود داشت. به 
همین دلیل من تصمیم 
داشتم که این بازگشایی 

به شکل تدریجی انجام 
شود و مصاحبه ای هم 

در این زمینه انجام داده 
بودم، ولی ایشان در 

هیئت دولت تذکر جدی 
به بنده دادند و گفتند 

می روی دوباره مصاحبه 
می کنی و حرفت را پس 

می گیری
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ویژه نامه چهلمین روز 
عروج شهدای خدمت


